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کاهش قیمت خانه به متری ۷۵ میلیون
بانک مرکزی اعلام کرد که متوسط قیمت یک متر مربع بنای 
واحد مسکونی معامله شده در شهر تهران در آبان  امسال ۷۵ میلیون 
و ۷۷۰ هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل ۰. ۴ درصد کاهش را 
نشان می دهد که باتوجه به افزایش ۱۴. ۸ درصدی معاملات در این 
ماه، آرامش نسبی در بازار معاملات مسکن شهر تهران طی ماه های 
اخیر برقرار شده است. در آبان ماه سال ۱۴۰۲، تعداد آپارتمان های 
مسکونی معامله شده در شهر تهران به ۳. ۶ هزار واحد مسکونی رسید 
که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب ۱۴. ۷ درصد 
افزایش و ۵۵. ۱ درصد کاهش را نشان می دهد. همچنین در این ماه، 
متوسط قیمت خرید و فروش یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی 
معامله شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران ۷۵۷. ۷ 
میلیون ریال بوده که حاکی از کاهش ۰. ۴ درصدی نسبت به ماه قبل 
است. گفتنی است؛ گزارش »تحولات بازار معاملات مسکن شهر 
تهران در آبان ماه سال ۱۴۰۲« که برگرفته از آمارهای خام سامانه 
ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور است، توسط اداره بررسی ها 

و سیاست های اقتصادی بانک مرکزی تهیه و منتشر شده است. 

دلیل افزایش اخیر قیمت گوشت
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی دلیل افزایش ۲۵ هزار تومانی 
گوشت گوسفند را در هفته جاری کمبود گوشت در بازار عنوان و 
تصریح کرد تنها در صورتی جریان افزایش قیمت این کالا متوقف 
می شود که واردات افزایش یابد. علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه 
گوشت گوسفندی در گفت وگو با ایلنا دلیل این افزایش قیمت 
را توضیح داد و اظهار کرد: در هفته نخست آذرماه قیمت گوشت 
گوسفندی ۲۰ هزار تا ۲۵ هزار تومان بالا رفت و این جریان افزایش 
قیمت همچنان ادامه خواهد یافت. وی در ادامه گفت: هر چند 
گوشت وارداتی به چرخه بازار وارد شده و تا اندازه ای بازار را تعدیل 
کرده است، اما پاسخگوی تقاضای بازار نیست. در ابتدای آذر تقاضا 
برای گوشت گوسفندی بالا رفت و همین افزایش تقاضا قیمت ها را 
رشد داد. ملکی تصریح کرد: دام در ایران به تعداد کافی وجود ندارد و 
این امر امکان ورود دامدارها به نرخ گذاری را فراهم کرده است. رئیس 
اتحادیه گوشت گوسفندی خاطرنشان کرد: دام زنده گران شده و 
هر ۱۰ هزار تومانی که بر قیمت دام زنده افزوده شود ۲۰ هزار تومان 
قیمت گوشت بالا می رود. در حال حاضر قیمت گوشت وارداتی 
گوسفند برای مصرف کننده ۲۸۵ هزار تومان در هر کیلو و گوشت 
گرم ۴۸۰ تومان در هر کیلو است. به گفته ملکی تنها در صورتی 
قیمت گوشت گوسفند پایین می آید که واردات آن افزایش یابد وگرنه 
جریان افزایش قیمت ادامه پیدا خواهد کرد. وی درباره دلایل کاهش 
گوسفند در ایران گفت: خشکسالی های سه سال گذشته سبب 
شده بسیاری از دامداران دام های مولد خود را راهی کشتارگاه کنند. 
ملکی در پاسخ به این پرسش که پربارش بودن سال جاری می تواند 
به افزایش شمار دام در داخل کشور بینجامد، گفت: در صورتی که 
امسال پربارش باشد تاثیرات آن در سال آینده نمایان می شود و بر 

عرضه گوشت در سال جاری تاثیری نمی گذارد. 

آجیل گران نشده است
رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار مشهد بازار آجیل و خشکبار 
یلدای امسال را باثبات ارزیابی کرد و از کاهش ۲۰ درصدی قیمت 
پسته در این بازار خبر داد. به گفته او تضعیف جایگاه ایران در بازار 
جهانی پسته و حضور قدرتمند رقبایی همچون آمریکا و ترکیه به 
ارزان تر شدن پسته در ایران انجامیده است. علیرضا ارزانی ممقانی، 
رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار مشهد در تشریح بازار خشکبار 
شب یلدای امسال به ایلنا گفت: در ابتدای فصل عرضه خشکبار در بازار 
ایران هستیم، خشکبار هنوز وارد مجاری صادراتی نشده و به وفور در 
بازار عرضه می شود، بنابراین هیچ اختلالی در عرضه وجود ندارد و در 
نتیجه بازار خشکبار در شب یلدای امسال باثبات و در آرامش خواهد 
بود. وی درباره تفاوت قیمت آجیل در شب یلدای سال جاری نسبت 
به زمان مشابه سال گذشته اظهار کرد: آجیل امسال افزایش قیمت 
نداشته حتی پسته ۲۰ درصد و تخمه ژاپنی ۶۰ درصد ارزان تر شده اند. 
ارزانی ممقانی در ادامه به موضوع کاهش قیمت پسته در پی کاهش 
صادرات آن پرداخت و اظهار کرد: ایران تا چند سال پیش عرضه کنده 
انحصاری پسته در بازار جهانی بود اما از چند سال گذشته رقبایی 
نوظهوری در این بازار در برابر ایران قدعلم کردند، این رقبا آمریکا و 
ترکیه هستند که امسال هر دو پرقدرت تر از همیشه در بازار جهانی 
ظاهر شده اند.  وی افزود: ایران بزرگ ترین تولیدکننده پسته دنیا بود، 
اما این جایگاه را به آمریکا باخت و اکنون در جایگاه دوم قرار دارد، ترکیه 
نیز با فاصله کمی از ایران در رتبه سوم قرار دارد. تولید سالانه ایران 
حدود ۲۵۰ هزار تن و تولید سالانه ترکیه حدود ۲۳۰ هزار تن است، 
تولید سالانه آمریکا نیز بیش از دو برابر ایران و از ۵۰۰ هزار تن هم فراتر 
رفته است.  رئیس اتحادیه صنف آجیل و خشکبار مشهد خاطرنشان 
کرد: پررنگ شدن حضور آمریکا در بازار جهانی پسته قیمت آن را در 
هر کیلو به ۷ دلار کاهش داده است در حالی که پیش از این میانگین 
قیمت جهانی پسته ۱۰ تا ۱۲ دلار در هر کیلو بود. این افت قیمت 
در بازار جهانی برای بازرگانان ایرانی ناگهانی و پیش بینی نشده بود.  
ارزانی ممقانی ادامه داد: مجموع این اتفاقات به کاهش صادرات پسته 
انجامید، این در حالی است که آجیل و خشکبار پس از نفت و مشتقات 
نفتی بیش از هر کالای دیگری از ایران صادرات می شود و این کالا در 

صدر صادرات غیرنفتی ایران قرار دارد. 

اخبار

  افتتاح خط تولید انبوه
 اتوبوس برقی

وزیر صمت، ضمن تاکید بر مزایای استفاده 
از خودروهای برقی و اینکه تولید این خودروها 
روی غلطک افتاده و خیالمان از این بابت راحت 
شده است، گفت: حال باید به فکر نوآوری 
و انقلاب صنعتی چهارم بوده و از امروز از 

خودروهای هوشمند صحبت کنیم. 
صبح دیروز )سه شنبه(، نخستین خط 
تولید انبوه اتوبوس تمام برقی در کشور با 
۴۰۰۰ دستگاه در  ظرفیت تولید سالانه 
ایران خودرو، با حضور وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صمت، رئیس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس، رئیس سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع )ایدرو(، مدیران عامل گروه صنعتی 
ایران خودرو و ایران خودرو دیزل، شهردار 
استان کرج و... افتتاح شد. عباس علی آبادی- 
وزیر صنعت، معدن و تجارت- در این مراسم، 
ضمن تاکید بر اینکه در این صنعت، هر 
چه را که بخواهیم می توانیم افتتاح کنیم، 
اظهار کرد: در حال حاضر کار جدیدی 
انجام نمی شود؛ پروژه خودروهای برقی از 
اوایل قرن ۲۰ )۱۹۰۵ میلادی( در دنیا و 
از دهه ۷۰ در ایران رونق گرفت و عرضه به 
بازار آغاز شد. دنیا به این نتیجه رسیده که 
بهترین روش حمل ونقل، این خودروهای 
برقی است و بخش عمده حمل ونقل کشوری 
همچون نروژ همین خودروها با تخصیص ۸۵ 
درصدی است. وزیر صمت در ادامه عنوان 
کرد: اینکه چند سالی رونق خودروهای برقی 
به تعویق افتاد و خودروهای بنزینی و دیزلی 
توسعه بیشتری پیدا کرد، دچار بحران زیست 
محیطی نبوده ایم و از سویی هم چالش های 
ذخیره سازی انرژی وجود داشت، اما با تعلق 
جایزه نوبل به باتری های لیتیومی و حمایت 
جهان از خودروهای برقی، تمرکز بر تولید این 
خودروها مجدد مورد توجه قرار گرفت. بهترین 
روش مدیریت مسائل زیست محیطی همین 
استفاده از خودروهای برقی است. وی افزود: 
پروژه خودروهای برقی در ایران از سال ۱۳۷۸ 
مورد توجه قرار گرفت و تمرکز بر خودروهای 
برقی آغاز شد، اما تا چندی پیش پشت درهای 
سازمان استاندارد متوقف مانده بود تا اینکه با 
حمایت رئیس جمهوری، بلافاصله فرآیند حل 
مشکلات در دستور کار قرار گرفت و به سرعت 
حل شد و موضوع خط تولید خودروهای برقی 
پیش افتاد. علی آبادی ضمن اشاره به اینکه در 
حال حاضر دو اتوبوس ساز مهم در کشور داریم 
که هر دو اتوبوس برقی دارند؛ ابراز امیدواری 
کرد: تا سال آینده خودروهای برقی با تیراژ بالا 
و اقتصادی عرضه شوند؛ بنابراین خودروسازان 
ما هیچگونه نگرانی نداشته باشند؛ چراکه 
همه زیرساخت ها را فراهم خواهیم کرد. 
به خاطر داشته باشیم که خودروهای برقی 
به شدت زیست محیطی و اقتصادی هستند، 
ضمن اینکه از هر منبع انرژی که می تواند 
تولید برق کند، می توان برای سوخت مورد 
نیاز این خودروها بهره گرفت. وزیر صمت 
تصریح کرد: ساخت داخل بسیار حائز اهمیت 
بوده و در اشتغالزایی تاثیرگذار است، اما 
مهم تر از ساخت داخل، ایجاد نوآوری است. 
اکنون دیگر بحث خودروهای برقی روی روال 
افتاده و نگرانی از بابت آن  نداریم؛ بنابراین 
اکنون باید به فکر انقلاب صنعتی چهارم 
باشیم؛ بر این اساس از امروز دیگر باید از 
خودروهای هوشمند صحبت کنیم. علی آبادی 
در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران، 
قیمت اتوبوس های برقی تولید داخل را قابل 
رقابت با مدل های خارجی دانسته، گفت: 
قیمت تمام شده اتوبوس های برقی داخلی 
حتما رقابتی خواهند بود و ارزان تر از نوع 
چینی است؛ اما باید تیراژ را افزایش داد تا 
به حداقل قیمت برسیم. قطعا اتوبوس های 
برقی به صورت رقابتی و با کیفیت بالا عرضه 
خواهند شد. مقام عالی وزارت صمت ضمن 
تاکید بر اینکه امروزه با توجه به مسائل 
زیست محیطی و آلودگی هوا، ناچار هستیم 
به سمت برقی سازی خودروها حرکت کنیم، 
تصریح کرد: در حوزه خودروهای برقی، با دنیا 
در این زمینه همگام شده ایم؛ ضمن اینکه 
سرریز فناوری این برقی سازی می تواند در 
سایر صنایع اثرگذار باشد و قطعا محرک 
مشاغل بسیار زیادی خواهد بود. البته در اینجا 
متوقف هم نخواهیم شد و به سمت هوشمند 
کردن خودروها پیش خواهیم رفت. علی آبادی 
تاکید کرد: تمرکز ما بر نوآوری است و بایستی 
محصولات متعلق به خود را تولید کنیم و 
پس از آن اولویت، رفع گلوگاه ها است. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت ضمن ابراز امیدواری 
بر اینکه مردم ما به زودی شاهد اتوبوس های 
خودران باشند، گفت: حالا وقت هوشمند 
سازی است و اتوبوس های خودران از سطح 
بالایی از هوشمندی برخوردار هستند. در 
حقیقت هدف صنعت هوشمند صادرات گرا را 
دنبال می کنیم؛ بنابراین باید در این زمینه هم 
رقابت پذیر باشیم. وی در پاسخ به ادامه روند 
واردات از چین، با توجه به تولید اتوبوس برقی، 
تصریح کرد: باید ناترازی ها را از بین ببریم؛ تا 
زمانی که تقاضا در تولید تامین نشود، واردات  
تداوم خواهد داشت؛ البته تا جایی که ارزش 
رقابتی برای کشور داشته باشد، واردات مجاز 
خواهد بود. ضمن اینکه واردات بر اساس قانون 
و مقرراتی است که کشور برای آن تعیین 
می کند، لذا من اطمینان می دهم مشکلی از 

جهت تامین نخواهیم داشت. 

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: عرضه برندهای مختلف 
پوشاک خارجی ممنوع در ویترین مغازه های پوشاک در سطح 
کشور به راحتی و بدون هیچ محدودیت و ممنوعیتی این گمان را 
ایجاد کرده که به راستی قوانین وضع شده در این خصوص برای 
چه کشوری نگاشته شده است و یا اینکه این ظن ایجاد می شود که 
شاید دست هایی قوی تر از قانون باعث جولان این همه لباس های 
خارجی با برندهای ترک، آمریکایی و.... شده است. کارشناسان بر 
این باور هستند قاچاق پوشاک از کانال های مختلف آنلاین شاپ ها، 
کالای همراه مسافر، دریایی و تحریم ها از یکسو و تحریم های 
داخلی مانند؛ قطع برق و گازِ واحدهای صنعتی در تابستان و 
زمستان و گرانی های افسارگسیخته اجاره کارگاه های تولیدی، 
افزایش دستمزد کارگران و... به راستی کمر تولیدکنندگان را 
شکسته و امکان ادامه مسیر به منظور رونق تولید و حفظ منافع 

خود در راستای منافع ملی را از آنها سلب کرده است. 

   نظارت شفاف و حمایت از تولید 
مجید نامی، نایب رئیس اتحادیه پوشاک و صادرات نساجی ایران 
در این باره به »آرمان ملی« گفت: مبارزه با قاچاق در هر زمینه ای 
نیازمند نظارت های شفاف و همچنین حمایت از تولیدات داخلی 
کشور در سطوح مختلف دارد درباره صنعت پوشاک نیز این امر 
صدق می کند و نیازمند حضور جدی در بخش نظارت و بازرسی و 
حمایت سازمان های ذیربط در بخش اقتصادی دارد، در حال حاضر 
صنعت پوشاک کشور با وجود تحریم ها و مشکلات مختلفی که 
تولیدکنندگان در بخش های مختلف به منظور تامین ماشین آلات 
و تهیه قطعات و... با آن مواجه هستند تا حد زیادی در صدد تولید 
محصولات باکیفیت و عرضه آن در بازار هستند، این در حالی 
است که هر روز توانِ ادامه مسیر برای آنها با توجه به موانعی چون؛ 
افزایش قیمت اجاره کارگاه های تولیدی، افزایش دستمزدها، 
قطعی مستمر برق و گاز در تابستان و زمستان کاهش می یابد، اما از 
سوی دیگر قاچاق پوشاک از کانال های مختلف مانند کالای همراه 
مسافر، آنلاین شاپ ها از بستر فضای مجازی و واردات غیررسمی 

در سطح وسیع تر افزایش می یابد. 

   واردات سالم ضامن رقابتی شدن تولید است 
او افزود: تولیدکنندگان داخلی در حال حاضر برای رقابت 
با کالای خارجی باید محصولی با کیفیت و قیمت مطلوب و 
معقول در داخل تولید کنند درحالی که موانع داخلی یادشده 
برای تولید در داخل کشور به قدری زیاد است که به راستی توان 
تولیدکنندگان داخلی پوشاک برای رقابت و کاهش قیمت نهایی 
محصول داخلی را دچار آسیب کرده است، از این رو حمایت 
از تولیدکنندگان داخلی با رفع موانع داخلی و حمایت از آنها و 
اعطای تسهیلات مالی و غیرمالی ضرورتی در راستای حمایت از 
منافع ملی و رونق تولید محسوب می شود و ضروری است. نامی 
واردات پوشاک با نظارت سازمان های ذیربط را برای حفظ فضای 
رقابتی و تامین نیاز مشتریان بلامانع دانست و گفت: نیاز بازار 
داخلی کشور در بخش پوشاک در حال حاضر بیشتر از آنچه که 
توسط تولیدکنندگان به بازار عرضه می شود، است، از این رو گپ 
موجود در این بخش را می توان با واردات پوشاک با نظارت دقیق 
ناظران به منظور تامین منافع ملی و... پر کرد و واردکنندگان نیز 
با پرداخت عوارض و... در فضای رقابتی سالم به عرضه محصولات 

خود مشغول شوند. 

   دلیل وقفه مقابله با قاچاق پوشاک 
این کارشناس مسئول ادامه داد: طی سال های -۹۵ ۹۶ بحث 
تدوین دستورالعملی برای ساماندهی برندهای خارجی در کشور 
ایجاد شد که بر اساس آن مقرر شد برندهای خارجی محرز باثبت 

مجوز از وزارت صمت مجاز به تولید محصول در داخل کشور شوند 
و برخی از افراد که حدود ۲۰ درصد از مجموع تولیدکنندگان 
را شامل می شدند به این امر اقدام کردند و بعضی نیز به طور 
زیرزمینی و غیرقانونی اقدام به تولید محصولات غیراصل و فیک 
کردند و عده ای نیز کماکان مشغول قاچاق شدند که با وجود 
نظارت بازرسی قوی در حوزه اجرا با بسیاری از این متخلفان 
برخورد قانونی صورت گرفت و روند تولید پوشاک به شکل مطلوب 
درکشور اجرا می شد، اما طی چند سال اخیر این جریان کند شد. 
او درباره دلیل اصلی تغییر مسیر در مقابله با قاچاق پوشاک گفت: 
ستاد مبارزه با قاچاق و مسئولان ذیربط در این زمینه معتقد به 
مقابله با این معضل به شکل سیستماتیک دارند و در انتظار ابلاغ 
ماده ۴ مبارزه با قاچاق کالا و اجرای دستورالعمل آن هستیم که 
البته بنا بر رایزنی های صورت گرفته بنابر اجرای آن در سال جاری 
است که البته نیاز به ایجاد ساختارهایی در تعامل با اداره مالیات 
و ایجاد صندوق های مکانیزه فروش و... دارد که به محض نهایی 

شدن مقابله با قاچاق نیز ساماندهی می شود. 
مجید افتخاری عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید کنندگان و 
صادرکنندگان پوشاک و نساجی کشور، در رابطه با وضعیت مبارزه 
با پوشاک قاچاق گفت: در حال حاضر هیچ برنامه ای برای این 
مسأله وجود ندارد و لذا فعالان اقتصادی کشورهای تولید کننده 
پوشاک؛ بازار ایران را بازاری جذاب می بینند که هر نوع تولید خود 
را از قبیل پوشاک بنجُل، بی کیفیت و مانده در انبارها را روانه بازار 
ایران کنند و از آنجا که شرایط اقتصادی مردم نیز چندان خوب 
نیست، از این کالاها که با قیمت نسبتا پایین عرضه می شود، 
استقبال زیادی می شود. افتخاری با بیان اینکه برخی مسئولان 
مربوطه در حوزه مبارزه با پوشاک قاچاق به جای ارائه راهکار برای 
مبارزه با این معضل، در جلسات به طور دائم حرف های نخ نما شده 
را تکرار می کنند، بیان داشت: به همین دلیل نیز هر روز بر حجم 

پوشاک قاچاق افزوده می شود. 

   معضل قاچاق ترک و چینی به بازار ایران 
وی با اشاره به سرازیر شدن پوشاک قاچاق از کشورهای ترکیه، 
بنگلادش و پاکستان به ایران گفت: چین نیز دوباره بعد از مدت ها 
به بازار پوشاک ایران برگشته است و این مسأله در حوزه پوشاک 
واقعا یک تهدید به شمار می رود. با اشاره به اینکه کشور پاکستان 
یکی از تولید کنندگان بزرگ پوشاک است، گفت: این کشور مزیت 
رقابتی در تولید پنبه دارد و با توجه به کارخانه های بزرگ و متعدد 

نساجی یکی از تولید کنندگان بزرگ پوشاک در دنیاست که 
متاسفانه بخشی از تولیدات این کشور نیز به صورت قاچاق به ایران 
سرازیر می شود. وی با انتقاد از ورود مسافری پوشاک از ترکیه به 
ایران اظهار داشت: روزانه تعداد پروازهای ایران به استانبول بسیار 
زیاد است و مسافرانی که به ترکیه سفر می کنند، پوشاک زیادی را 
وارد کشور می کنند و بدون هیچ نظارتی نیز این پوشاک در داخل 
عرضه می شود. او همچنین به شیوع برخی از بیماری های پوستی 
اشاره کرد و اظهار داشت: پوشاک قاچاق بدون هیچ نظارتی به 
کشور وارد می شود ضمن اینکه این کالاهای قاچاق مدت ها در 
انبارهای نامناسب نگهداری شده اند و ممکن است آلوده به انواع 
قارچ ها و... باشند که باعث بروز بیماری های پوستی برای مصرف 
کنندگان آن شود. عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید کنندگان و 
صادرکنندگان پوشاک و نساجی کشور با بیان اینکه هیچ اقدامی 
برای مبارزه با پوشاک قاچاق انجام نمی شود، گفت: متأسفانه حتی 
درباره آماری که در مورد میزان پوشاک قاچاق از سوی وزارت 
صمت و ستاد مبارزه با قاچاق نیز ارائه می شود اختلاف وجود دارد. 
وی اظهار داشت: وزارت صمت بازار پوشاک کشور را ۹ میلیارد دلار 
برآورد می کند که ارزش تولید داخلی را ۶ میلیارد دلار و ارزش 
پوشاک قاچاق را ۳ میلیارد دلار برآورد می کند، اما ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز ارزش پوشاک قاچاق در کشور را یک میلیارد 
دلار می داند. بر اساس این گزارش؛ به رغم اینکه صنعت پوشاک 
کشور یکی از صنایع اشتغالزا به شمار می رود، اما همواره فعالان 
این بخش صنعتی با مشکلاتی مواجهند و این مشکلات ادامه 
حیات اقتصادی را برای آنها با مشکل مواجه می کند که یکی از این 

مشکلات عرضه پوشاک قاچاق است. 

   قاچاق پوشاک سامان می یابد؟ 
طی سال های اخیر و به خصوص از سال ۹۷ اقداماتی در راستای 
مبارزه با واردات پوشاک و عرضه پوشاک قاچاق انجام شده و حتی 
در سال ۹۷ طرحی با عنوان مبارزه با برندهای محرز عرضه پوشاک 
قاچاق اجرایی شد و تا حدی موفقیت هایی نیز از اجرای این طرح 
حاصل شد، اما متاسفانه این طرح با وقفه مواجه شد و لذا با وجود 
اینکه در ابتدا نتایج مثبتی حاصل شد، به یکباره و با توقف طرح 
نتایج مثبت آن نیز متوقف شد و پس از مدتی باز هم شاهد ورود 
پوشاک قاچاق به کشور شدیم. یکی از نکات مورد توجه دیگر 
افزایش عرضه پوشاک قاچاق از طریق فضای مجازی است که 

متاسفانه هنوز راهکاری برای حل این معضل ارائه نشده است. 

»آرمان ملی« دلیل عرضه پوشاک قاچاق و برندهای ممنوع در ملأ عام را بررسی می کند؛ 

توان تولیدکنندگان داخلی پوشاک به تاراج می رود 
   قاچاق پوشاک 3 میلیارد دلار یا یک میلیارد دلار؟ 

بازار سرمایه
رشد شاخص کل بورس  

شاخص کل بورس در پایان معاملات دیروز با رشد بیش از ۵۸۰۰ 
واحدی مواجه شده و به ۲ میلیون و ۳۱ هزار واحد رسید. شاخص 
کل بورس در انتهای معاملات دیروز با رشد بیش از ۵۸۰۰ واحدی 
مواجه شده و به ۲ میلیون و ۳۱ هزار واحد رسید. ارزش معاملات 
خرد عدد ۴,۳۴۳ میلیارد تومان را به ثبت رسانده است که نسبت 
به میانگین هفتگی و ماهانه، افزایش قابل توجهی نداشته است.در 
یک هفته گذشته برآیند معاملات در بازار سهام، ورود نقدینگی 
حقیقی )خرید حقیقی از حقوقی( به ارزش ۱۲۷ میلیارد تومان را 
نشان می دهد، اما دیروز برای سومین روز متوالی بازار شاهد خروج 
نقدینگی حقیقی به ارزش ۲۴۵ میلیارد تومان بوده است. در یک 
هفته گذشته بر شدت خروج هم نسبت به میانگین ماهانه افزوده 
شده است. برآیند معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز در یک 
هفته گذشته حاکی از ۸۳ میلیارد تومان ورود نقدینگی حقیقی 
به این صندوق ها است، اما صندوق های درآمد ثابت امروز شاهد ۳۷ 
میلیارد تومان خروج نقدینگی بوده اند.  ارزش صف های خرید ۱۲۱ 
میلیارد تومان است که کاهش ۲۶ میلیارد تومانی نسبت به میانگین 

هفتگی را نشان می دهد. 

رئیس سازمان بورس ضمن اعلام اینکه فروش سهام عدالت 
فعلا در دستور کار نیست، گفت: سود سهام در دو مرحله 
پرداخت می شود؛ یک مرحله در آذرماه و مرحله دیگر پایان 

سال جاری است. 
مجید عشقی در نشست خبری موضوع »برگزاری مجامع 
شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت« اظهار کرد: 
در جلسه اخیر شورای عالی بورس موضوع برگزاری مجامع 
شرکت های استانی سهام عدالت به منظور تعیین تکلیف 
وضعیت سهامداران، نهایی و گام های اولیه برای برگزاری 
مجامع برداشته شد. وی افزود: اولین گام فراخوان تشکیل 
اعضای هیات مدیره خواهد بود که سهامداران بتوانند به عنوان 
اعضای حقیقی کاندیدا شوند. فراخوان آن فردا)امروز( اعلام 
و زمان ثبت نام مشخص خواهد شد. همه مجامع استانی باید 
تا ابتدای شهریور ۱۴۰۳ برگزار شود. کاندیداها می توانند 
به شکل حضوری و الکترونیکی در انتخابات شرکت کنند. 
رئیس سازمان بورس تصریح کرد: کانون سهام عدالت از 
بین سهامداران شرکت های سرمایه گذاری تشکیل می شود 
و به تدریج اجازه انتقال پنج تا ۱۰ درصد دارایی شرکت های 
استانی به این کانون ها داده خواهد شد. به گفته عشقی، سهام 
دارانی که سجامی هستند می توانند در این انتخابات شرکت 
کنند و کسانی که سجامی نیستند باید از هم اکنون فرایند 
ثبت نام را شروع کنند و به تدریج کارهای مربوط به آنها انجام 
شود. رئیس سازمان بورس با بیان اینکه موضوع فروش سهام 
عدالت ارتباط چندانی با برگزاری مجامع استانی ندارد، گفت: 
ما نمی خواهیم بین خروج سهامداران مستقیم و غیرمستقیم 
تفاوت های جدی ایجاد شود. به همین دلیل هر تصمیمی که 
می خواهیم بگیریم باید متناسب با شرایط هر دو طرف باشد. 

وی تاکید کرد: ما نمی توانیم سهام افراد مستقیم را باز کنیم 
بفروشند و غیرمستقیم ها با توجه به برگزار نشدن مجامع 

نتوانند اقدامی صورت دهند بنابراین تعیین تکلیف هر دو گروه 
باید همزمان باشد. به گفته عشقی، بخشی از موضوع به شرایط 
بازار مربوط است. در بعضی از شرکت ها بین ۳۰ تا ۴۰ درصد 
سهام در دست ۱۹ میلیون نفر می افتد و اگر آنها بخواهند ۲۰ 
تا ۳۰ درصد سهم خود را بفروشند با یک فشار سنگین فروش 
مواجه می شویم. قرار شد همزمان با تعیین تکلیف مجامع 
استانی به صورت تدریجی بتوانیم بازگشایی ها را انجام دهیم. 
وی درباره فرآیند برگزاری انتخابات هیات مدیره مجامع 
شرکت های سرمایه گذاری استانی گفت: ابتدا باید صلاحیت 
کاندیداها به تایید سازمان بورس برسد سپس اسامی نهایی 
اعلام خواهد شد. مجامع شرکت ها به دو صورت حضوری 
و الکترونیکی است و از طریق سامانه شرکت سپرده گذاری 
مرکزی انجام می شود. البته رای گیری کاملا الکترونیکی 

خواهد بود. 
رئیس سازمان بورس همچنین بیان کرد: سهامداران 
مستقیم در اعمال رای و حضور در مجامع فرقی با سهامداران 
عادی ندارند و می توانند در مجامع شرکت های سرمایه پذیر 
حضور پیدا کنند. در بحث فروش همزمان با برگزاری مجامع 
تعیین تکلیف خواهد شود، اما فعلا برنامه ای برای بازگشایی 
و فروش نداریم. ضمنا فلسفه سهام عدالت از ابتدا این نبود که 
مردم سهام را بفروشند و خارج شوند. فلسفه ماندگاری است 
که البته باید روش های تشویقی برای ماندگاری در سهام 
عدالت پیش بینی می شد که اقدام چندانی برای تشویق مردم 
در این زمینه صورت نگرفت. تلاش ما این است تا پایان مهلت 
برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی )شهریور 

سال آینده( همه این موارد تعیین تکلیف و حل شود. 
۶۰۰ روزه خریداران  عشقی درخصوص بلاتکلیفی 
سهام های استانی سهام عدالت گفت: این ایراد درست است 
و دغدغه خود ما است. یکی از کارهایی که من از ابتدای 

مسئولیتم پیگیری کردم این است که نمادها خیلی بسته 
نماند. اکنون در بورس نمادی که طولانی مدت بسته شده باشد 
نداریم ولی بحث باز کردن سهام عدالت بدون آزاد کردن برای 
خروج خود مردم یک مساله دارد. اینکه یک بخشی از سهام 
را آزاد کنیم یک مساله دیگر دارد. اگر شرایط بازار اجازه دهد 

قطعا روی این موضوع فکر می کنیم. 
رئیس سازمان بورس توضیح داد: پیشنهاد شده از محل 
سودهای مجموعه سبد سهام عدالت بتوان برای بازارگردانی 
آن منابعی اختصاص داده شود. زمانی که سهام شرکت های 
استانی باز شد برای بازارگردانی آن رقمی حدود ۲۰۰۰ 
میلیارد تومان اختصاص داده شد که در مقایسه با سبد ۶۰۰۰ 
میلیارد تومانی شرکت سرمایه گذاری استانی بسیار ناچیز 
است. لذا باید زمانی که سهام باز می شوند منابعی باشد که 
سهام تحت تاثی فشار فروش قرار نگیرد. تلاش جدی ما این 
است که این موضوع به پایان مهلت برگزاری مجامع استان ها 

هم نکشد. 
رئیس سازمان بورس درباره زمان پرداخت سود سهام 
عدالت گفت: برخی شرکت ها هنوز سود را واریز نکرده اند که 
موظف هستند در روزهای آتی این کار را انجام دهند. در غیر 
این صورت اسامی آنها منتشر می شود. به هر ترتیب سود سهام 
در دو مرحله پرداخت می شود؛ یک مرحله در آذرماه و مرحله 

دیگر پایان سال جاری است. 
عشقی تعداد مشمولان جدید سهام عدالت را شش میلیون 
نفر دانست و گفت: تخصیص سهام عدالت جدید به مشمولان 
به دولت و سازمان خصوصی سازی و مجلس مربوط می شود. 
البته کارهای مربوط به مشمولان جدید که شامل افراد تحت 
پوشش بهزیستی و کمیته امداد و ایثارگران هستند، در حال 
انجام است که حدود شش میلیون نفر را شامل می شود و 
اطلاعات دقیق تر را باید از سازمان خصوصی سازی اعلام کند. 

رئیس سازمان بورس اعلام کرد: 

واریز اولین مرحله سود سهام عدالت در آذرماه
سهام عدالت فعلا فروشی نیست


